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1 Liberaal N-
H/mw. Van 
Geffen

10a Pels Laatste 
begrotingswijziging 
2021

p. 1 Waarom wordt er zoveel 
miljoenen extra aan de reserves 
toegevoegd en onttrokken? Is het 
gebruikelijk dat dit lopende het jaar 
nodig blijkt? 
p. 2 Hoe kom je aan 3 miljoen 
afrekeningsverschillen vorige jaren? 
Zowel de vraag waarin dat zit als de 
vraag hoe dat nu pas ontdekt of 
verwerkt wordt.

1. Aan de voorgestelde wijzigingen in de 
stortingen in- en onttrekkingen aan reserves 
liggen veel verschillende oorzaken ten grondslag. 
In de tabel op pagina 2 van de voordracht en 
pagina 4 van de Laatste begrotingswijziging zelf 
is alleen op totaalniveau in beeld gebracht wat 
de voorgestelde wijzigingen zijn. In hoofdstuk 3 
is dit nader gespecifieerd per programma waarbij 
ieder programma begint met een tabel waarin 
ook te zien is wat de voorgestelde wijziging in de 
storting/onttrekking per reserve in dat 
programma is. Deze wijziging is vervolgens 
toegelicht in de toelichtende tabel onder het 
betreffende operationele doel waaraan de 
reserve is gekoppeld. Het antwoord op de vraag 
waarom wijzigingen in de 
stortingen/onttrekkingen aan reserve worden 
doorgevoerd is dus per reserve te vinden in de 
toelichtingen. 
Het is gebruikelijk dat het gedurende het jaar 
nodig blijkt om wijzigingen in de 
stortingen/onttrekkingen aan reserves door te 
voeren.
2. Afrekeningsverschillen ontstaan wanneer door 
nieuwe informatie blijkt dat een eerder genomen 
last lager of hoger uitvalt dan waar rekening mee 
is gehouden in de jaarrekening. Dit verschil zit 
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voor het overgrote deel op verstrekte subsidies 
en voor een klein deel op inkopen waarvan de 
factuur hoger of lager uitvalt dan geschat bij het 
opstellen van de jaarrekening. 
Subsidies
We verwerken de last van een subsidie in het 
jaar waarin we deze verlenen. Als we in 2020 een 
subsidie verleend hebben van 1 mln. dan is in de 
jaarrekening voor 1 mln. aan lasten opgenomen. 
Als later bij de vaststelling in 2021 blijkt dat de 
subsidieontvanger op basis van de gestelde 
voorwaarden geen aanspraak maakt op 100% 
van het verleende bedrag van 1 mln. maar op 
bijvoorbeeld 0,8 mln. dan ontstaat er een 
afrekeningsverschil van € 0,2 mln. (€ 1 mln. 
verleend – € 0,8 mln. vastgesteld = € 0,2 mln. 
verschil). 
Inkopen
Een tweede oorzaak is dat we bij de jaarrekening 
op de post nog te betalen een schatting hebben 
moeten maken van het bedrag dat uiteindelijk 
gefactureerd gaat worden. Als we de 
(eind)factuur ontvangen en deze blijkt lager te 
zijn dan het geschatte bedrag in de jaarrekening 
ontstaat ook een afrekeningsverschil. Bij 
projecten kan het tot 3 jaar duren voordat we de 
laatste factuur (facturen) ontvangen. Door deze 
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lange (afreken)termijn kan het daarom dezelfde 
tijd duren voordat we kunnen constateren of de 
aangegane verplichting volledig wordt uitgenut. 
Zoals eerder aangegeven ontstaat een 
afrekeningsverschil als er nieuwe informatie 
beschikbaar komt. Bijvoorbeeld in de vorm van 
een vaststellingsbesluit bij subsidies of bij het 
ontvangen van een factuur. Wanneer we 
afrekeningsverschillen verwerken is dus 
afhankelijk van het moment waarop deze 
informatie beschikbaar komt.

2 CDA 10a Pels Laatste 
begrotingswijziging 
2021

Het is bekend dat de meerjarige 
subsidies niet langer in één 
boekjaar verwerkt worden, maar 
worden uitgespreid. Onbekend is 
echter dat hiervoor het middel 
reserves wordt gebruikt. Kunt u 
toelichten waarom daarvoor is 
gekozen? En leidt dit niet tot het 
risico onoverzichtelijk veel reserves 
te krijgen?

De gewijzigde lastneming bij meerjarige subsidies 
leidt ertoe dat we  bij het verlenen van een 
meerjarige subsidie met een omvang groter dan € 1,5 
mln. als provincie een verplichting aangaan jegens de 
subsidieontvanger die we in het betreffende jaar niet 
als last verantwoorden. Dit heeft de volgende twee 
mogelijke consequenties afhankelijk van de dekking 
van de betreffende subsidie:
a. Indien de subsidie gedekt wordt vanuit een 
bestemmingsreserve betekent dit dat het deel van de 
subsidie dat niet als last wordt verantwoord in het 
betreffende jaar in de reserve aanwezig blijft en dus 
onderdeel blijft van het eigen vermogen. 
b. Indien de subsidie gedekt wordt vanuit de 
exploitatie zou dit betekenen dat het deel van de 
subsidie dat niet als last wordt verantwoord in het 
betreffende jaar, maar waar wel rekening mee was 
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gehouden in de begroting, zal vrijvallen en dit 
opnieuw beschikbaar gesteld dient te worden voor de 
lastneming in volgende jaren. 
Op dit moment komt optie b niet voor binnen PNH 
omdat in onze begroting alle subsidies waarvoor dit 
speelt gedekt worden vanuit een 
bestemmingsreserve. In het vervolg van dit antwoord 
gaan we daarom uit van de situatie zoals geschetst 
onder a. 
Om in de jaarrekening een juist beeld te geven van de 
verplichtingen die we zijn aangegaan als provincie bij 
het verlenen van subsidies schrijft de commissie BBV 
in het memo ‘handelswijze lastneming subsidies 
provincies 2020’ het volgende voor: 
‘Bij afgifte van de subsidieverleningsbeschikking 
wordt voor zover de verstrekte projectsubsidie nog 
niet als last in het boekjaar is verantwoord bij 
voorkeur het resterende bedrag aan een specifieke 
bestemmingsreserve "verstrekte subsidies" 
toegevoegd of dit dient te worden toegelicht onder 
de niet uit de balans blijkende verplichtingen.’
Vanuit deze twee opties hebben wij het advies van de 
commissie BBV gevolgd en ervoor gekozen om 
gebruik te maken van specifieke 
bestemmingsreserves. Belangrijke argumenten bij 
deze keuze zijn: 

• Transparantie: Deze optie geeft de meeste 
transparantie over welk deel van het eigen 
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vermogen beklemd is in de vorm van 
aangegane subsidieverplichtingen.

• Systematische vastlegging: Deze optie 
voorziet in vastlegging van het beklemde 
deel van het eigen vermogen in de 
administratie en in de P&C stukken voor 
GS/PS zonder dat hierbij een nadere 
verdieping of toelichting per reserve 
(maatwerk) nodig is. 

• Sturing: Indien financiële vraagstukken zich 
voordoen waarbij een afweging wordt 
gemaakt om middelen uit reserves in te 
zetten voor andere doeleinden is duidelijk en 
direct inzichtelijk welk deel van het eigen 
vermogen (reserves) niet betrokken kan 
worden bij deze afweging omdat reeds harde 
subsidieverplichtingen zijn aangegaan voor 
dit deel. 

Vanuit het BBV is het ook mogelijk om voor alle 
verstrekte subsidies 1 beklemde reserve aan te 
maken. Binnen het begrotingsformat van PNH hebben 
we, zoals u weet, afgesproken dat een reserve altijd 
gekoppeld is aan 1 operationeel doel. Omdat wij 
belang hechten aan dit format en ook van mening zijn 
dat deze koppeling de transparantie van de begroting 
en de jaarstukken vergroot kiezen wij ervoor om hier 
ook aan vast te houden bij de in te stellen 
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subsidiereserves. Het risico dat dit tot onoverzichtelijk 
veel reserves leidt erkennen wij wel. Echter, het 
aantal operationele doelen waarbinnen meerjarige 
subsidies van deze omvang worden verleend is 
beperkt en wanneer een subsidiesreserve is ingesteld 
bij een operationeel doel kan deze ook gebruikt 
worden voor toekomstige subsidies. Wij verwachten 
daarom dat het aantal in de toekomst nog in te 
stellen subsidiereserves beperkt zal zijn en niet tot 
een dusdanige wildgroei zal leiden dat dit ten koste 
gaat van de transparantie van onze P&C stukken. 
Daarnaast zijn wij voornemens de subsidie reserves in 
de verloopstaten bij de begroting en de jaarrekening 
te bundelen, analoog aan de huidige werkwijze bij 
kapitaallasten reserves, zodat het zicht op de overige 
bestemmingsreserves niet vertroebeld raakt.

3 PvdD/Kostic 10a Pels Laatste 
begrotingswijziging 
2021

Kunt u een overzicht sturen van wat 
er precies onder de “Overige 
wijzigingen kleiner dan € 500.000” 
valt?

Wij gaan er in de beantwoording van deze vraag 
vanuit dat u in uw vraag refereert aan de regel 
‘overige wijzigingen kleiner dan € 500.000’ in de 
financiële tabel op pagina 2 van de voordracht. In 
de voordracht is een compacte tabel opgenomen 
om de hoofdlijnen in beeld te brengen. Een 
uitgebreidere versie van ditzelfde overzicht met 
wijzigingen is opgenomen op pagina 5-6 van de 
laatste begrotingswijziging 2021 zelf. In deze 
tabel zijn alle wijzigingen vanaf € 200.000 
gespecificeerd. Van de wijzigingen kleiner dan € 
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200.000 is aangegeven hoe deze over de 
programma’s verdeeld zijn. In ‘hoofdstuk 3 – 
overzicht per programma’ kunt u alle wijzigingen 
vanaf € 100.000 vinden bij de toelichtingen op 
operationeel doel niveau. Deze zijn hierbij 
gecategoriseerd met de aanduiding ‘NBN’. 
Conform artikel 2.5 lid 2 in de financiële 
verordening provincie Noord-Holland 2021 
worden in de tussenrapportages bijstellingen 
groter dan € 100.000 toegelicht.

4 SP/hr. 
Hoogervorst

10b Pels Voordracht 
Beleidskader 
erfgoed en cultuur 
2022

blz.   8|40  -  In (2.2) wordt 
gesproken over 'provinciale 
structuren', of 'structuren van 
provinciaal belang'. Welke 
provinciale structuren kennen wij 
als provincie NH?

blz. 11|40  -  Bij 
"Restauratiebehoefte" spreekt men 
van een restauratiebehoefte van 
ruim 17% in het jaar 2020. Wie 
bepaalt wanneer er 
'restauratiebehoefte' is?  Zijn hier 
criteria voor? Is het dan niet te 
gemakkelijk om te stellen dat 83% 
van de monumenten 'in goede of 
redelijke staat is'? 

1. Wij kennen 10 provinciale structuren. Ze zijn 
opgenomen en beschreven in de Leidraad 
Landschap & Cultuurhistorie 2018. Het zijn 

1. Agrarische erven
2. Bebouwingslinten 
3. Noordzeekust
4. Waddenkust
5. IJsselmeerkust
6. Westfriese Omringdijk
7. Stolpenstructuren
8. IJdijk/Oerij
9. Vaarten en Kanalen
10. Stelling van Amsterdam/Nieuwe 

Hollandse Waterlinie 
 
2. De restauratiebehoefte wordt gemeten door 
middel van de Monumentenmonitor Noord-
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blz. 12|40  -  Historische 
windmolens:  hoeveel erkende 
historische windmolens zijn er in 
onze provincie?                         Geldt 
de driejaarlijkse plus-subsidie voor 
een historische windmolen alleen 
voor draaiende molens?  Wat zijn 
de criteria voor deze opplussing?

Holland. Criteria hiervoor zijn opgenomen in de 
zogenaamde Uitvoeringsrichtlijn 2006, opgesteld 
door de stichting Erkende Restauratiekwaliteit 
Monumentenzorg (ERM). Het gaat daarbij om 
het bepalen de bouwkundige staat in goed of 
redelijk (onderhoudsbehoefte) matig of slecht 
(restauratiebehoefte). Wij noemen de 17% 
omdat de provincie zich bezighoudt met de 
restauratiebehoefte.      
 
3.a. Er zijn op dit moment 133 historische in 
werking zijnde windmolens in de provincie.
3.b. Ja, de windmolens moeten  in werking zijn. 
Dat betekent dat ze moeten kunnen malen en 
draaien.
3.c. Om de molen bouwkundig in stand te 
houden moet deze kunnen malen en draaien. De 
molen is een machine die achteruit gaat wanneer 
deze niet meer in werking is. 

5 CDA 10b Pels Voordracht 
Beleidskader 
erfgoed en cultuur 
2022

1. Wat zijn een aantal voorbeelden 
van zogenaamde “kanjers” (p. 12)?

2. Waarom wordt er voor de UvR 
Historische molens een bedrag van 
€ 705.000,-- begroot in het jaar 
2024 (p.20)?

1. Voorbeelden hiervan zijn het Aquarium van 
Artis te Adam, de Grote Kerken van Alkmaar en 
Monnickendam en het complex van de 
voormalige gasfabriek te Haarlem.  
2. Er zijn 133 historische windmolens in de 
provincie Noord-Holland die voor deze subsidie 
in aanmerking komen. Het subsidiebedrag is € 
5.300,- per molen. Dat zorgt voor een totaal van 
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3. Wat moet worden verstaan 
onder “hoofdlijnen” als het om 
inzicht in de opgave van 
gemeentelijke monumenten en 
ander karakteristiek vastgoed gaat 
(p.23)

4. Vanaf 2022 is de Cultuurmonitor 
MRA beschikbaar. Wordt er ook 
gewerkt aan een Cultuurmonitor 
NHN? (p.29)

€ 704.900,-, afgerond naar het subsidieplafond is 
dat € 705.000,-. De subsidie wordt eens in de 
drie jaar verstrekt. In 2021 was de laatste keer.
3. Onder hoofdlijnen verstaan wij een 
percentueel overzicht van de totale 
herbestemmings- en verduurzamingsopgave van 
gemeentelijke monumenten zonder 
woonfunctie, per gemeente.  
4. Op dit moment nog niet. Binnen de 
samenwerking in Noord-Holland Noord is men 
doende met het uitwerken van het regioprofiel 
en de positionering van NHN als 16e stedelijke 
cultuurregio bij het Rijk. Volgens planning volgt 
hier komend jaar een actieagenda uit. Indien de 
regio NHN een dergelijke monitor wenst zullen 
de mogelijkheden onderzocht worden. 
Vanzelfsprekend kan de Cultuurmonitor van de 
MRA als voorbeeld dienen.

6 PvdD/Kostic 10b Pels Voordracht 
Beleidskader 
erfgoed en cultuur 
2022

. Er wordt een koppeling gemaakt 
met de klimaatopgave. Op welke 
manier wordt ook geprobeerd 
kansen te pakken voor versterking 
biodiversiteit?

Een voorbeeld hiervan is het project Liniedijken 
dat onderdeel uitmaakt van het 
Uitvoeringsprogramma Stelling van Amsterdam – 
Nieuwe Hollandse Waterlinie, waarbij de 
biodiversiteit wordt versterkt door daar waar 
mogelijk (deels) de originele beplanting te 
herstellen.  
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7 PvdD/hr. 
Zoon

7a Zaal Brief GS aan PS inz. 
uitstel 
terugbetaling 
lening Pallas

We hebben als Provincie €40 
miljoen als lening gegeven. Deze 
lening zou resulteren in een 
ontwerp, aanbesteding en een 
vergunningverlening (kenmerk 
1021706/1021710) en zou in 
diverse tranches verlopen, zolang 
de businesscase voldoende kansrijk 
geacht werd.
In de brief van 27-10-2021 staat dat 
ICHOS intussen alle documentatie 
betreffende het ontwerp heeft 
opgeleverd, maar dat de 
kernenergievergunning en 
voorbereidingen 
aanbestedingsprocedures nog niet 
rond zijn.
a) Klopt het dat het ontwerp 
gereed is?
b) Aangezien de aanbesteding 
en vergunningverlening nog niet 
gereed is, zou dit betekenen dat de 
provinciale (en Rijks) gelden van de 
lening nog niet verbruikt zijn. Klopt 
dit? En zo ja, hoeveel van de lening 
heeft de Stichting nog beschikbaar?
c) Er zijn door de stichting 

a. Het ontwerp doorloopt drie fasen 
achtereenvolgens het ‘conceptual design’, het 
‘basic design’ en het ‘detailed design’. De eerste 
twee fasen zijn nu afgerond. Hiermee kunnen 
alle vergunningen worden aangevraagd en 
aanbestedingen worden voorbereid voor de 
volgende fase (het detailed design) en de 
daaropvolgende fase (realisatie/bouw).

b. De oorspronkelijke leningen van de provincie 
en het ministerie van EZK zijn reeds enige tijd 
geleden volledig besteed. Financiering van de 
werkzaamheden van PALLAS is daarna 
overgenomen door het ministerie van VWS, 
opnieuw door het verstrekken van leningen.

c. Conform artikel 21 van de statuten stelt 
PALLAS jaarlijks een jaarrekening vast en legt 
verantwoording over de staat van baten en 
lasten af. Een accountant onderzoekt de boeken 
van PALLAS en stelt een accountantsverklaring 
op. De jaarrekening en de accountantsverklaring 
zijn niet openbaar. In de periodieke presentatie 
voor de Cie EFB  geeft PALLAS  inzicht in de 
activiteiten die PALLAS uitvoert.
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geen jaarrekeningen gedeponeerd 
bij de KvK. Kan er inzicht gegeven 
worden in de besteding van de 
provinciale (en Rijks) gelden?

8 PvdD/Kostic 8a Zaal Voordracht 
Europastrategie 
2022-2030

VN-klimaatwetenschappers en 
ecologen benadrukken dat we de 
klimaatcrisis en biodiversiteitscrisis 
in samenhang moeten aanpakken, 
omdat we anders geen van beide 
gaan oplossen. Dat houdt o.a. in dat 
we voorkomen dat  bijvoorbeeld de 
energietransitie ten koste gaat van 
biodiversiteit. In PS is een motie 
aangenomen om die samenhang te 
bewaken en daar waar mogelijk bij 
energietransitie kansen te pakken 
om ook biodiversiteit te versterken.  
Dit vraagt ook op EU-niveau om 
blijvende aandacht.

In de kaderstellende notitie is vastgesteld dat het 
thema Gezonde Leefomgeving, met specifiek 
aandacht voor klimaat & biodiversiteit, een 
overkoepelend thema is voor de 
Europastrategie. Het andere overkoepelende 
thema is Economie. De activiteiten in de 
Europastrategie dienen steeds bij te dragen aan 
de provinciale doelen op deze twee 
overkoepelende thema’s. Dit betekent dus dat 
de provinciale doelen op Gezonde Leefomgeving, 
en daarmee ook biodiversiteit, worden 
meegenomen in de Europese activiteiten en 
elkaar dienen te versterken. Daarbij zijn voor 
activiteiten m.b.t. beleidsbeïnvloeding (o.a. 
lobbyactiviteiten) vastgestelde inhoudelijke 
beleidsdocumenten leidend. Bijvoorbeeld in het 
Perspectief Mobiliteit en de Voedselvisie wordt 
de koppeling gemaakt tussen de inhoudelijke 
opgaven en biodiversiteit. Op deze manier wordt 
gewaarborgd dat biodiversiteit wordt 
meegenomen in de Europese 
beleidsbeïnvloeding.
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9 PvdD/Kostic 11a Pels Brede 
Basismonitor: Brief 
GS aan PS inz. 
Brede 
Basismonitor 
Noord-Holland

1. Naast CO2 is bijvoorbeeld 
methaan een belangrijke 
broeikasgas. 
https://www.knmi.nl/over-het-
knmi/nieuws/klimaateffecten-van-
methaan
Daarom wordt vaak gewerkt met 
CO2-equivalenten. Voor het 
verkrijgen van volledige informatie 
voor integraal klimaatbeleid (in 
samenhang met bijv. Voedselvisie) 
is het belangrijk dat de provincie 
ook verder kijkt dan alleen CO2. 

Wordt (in de toekomst) ook met 
CO2-equivalenten gewerkt?  (zoals 
o.a. Amsterdam dat ook doet in de 
context van de Amsterdamse 
“Donut Economie”)

2. Landgebruik, 
landgebruiksverandering en 
bosbouw spelen een belangrijke rol 
in de mondiale 
klimaatproblematiek. De manier 
waarop land en bossen gebruikt 
worden heeft impact op het 

1. Voor de Brede Basismonitor is gekozen alleen 
fossiel gerelateerde uitstoot weer te geven, de 
cijfers voor broeigaskassen zoals methaan zijn 
niet meegenomen omdat die minder up-to-date 
zijn. De cijfers hierover zijn overigens wel te 
vinden in onze provinciale Dashboard 
Energietransitie: https://cijfers.noord-
holland.nl/dashboard/energietransitie/co2-
uitstoot 

2. Landgebruik wordt binnen de Brede 
Basismonitor meegenomen onder het thema 
‘natuur’ bij de indicatoren ‘oppervlakte natuur- 
en bosgebieden’ en ‘natuurgebied per inwoner’ 
en onder het thema ‘ruimte en wonen’ bij de 
indicator ‘bebouwd terrein’. 

https://cijfers.noord-holland.nl/dashboard/energietransitie/co2-uitstoot
https://cijfers.noord-holland.nl/dashboard/energietransitie/co2-uitstoot
https://cijfers.noord-holland.nl/dashboard/energietransitie/co2-uitstoot


Technische vragen cie  EFB  29-11.2021

nr Partij en 
indiener

Punt Gedeputeerde Onderwerp Vraag Antwoord

klimaat. Experts wijzen op het grote 
belang van het meenemen van die 
impact in monitoring en beleid. In 
provinciale monitoring was dat tot 
nu toe een blinde vlek, terwijl de 
provincie niet alleen een 
verantwoordelijkheid heeft in de 
klimaataanpak, maar ook gaat over 
de inrichting van provincie. 
https://www.wur.nl/nl/nieuws/hoe-
berekenen-we-de-klimaatimpact-
van-landgebruik-
landgebruiksverandering-en-
bosbouw.htm
Wordt er verkend hoe landgebruik 
kan worden meegenomen als factor 
onder “klimaat” in de Brede Basis 
Monitor?

10 PvdD/Kostic c-
agenda
14a

Allen Brief GS aan PS inz. 
aandachtspunten 
Noord-Holland 
kabinetsformatie 

Wanneer zijn we ingelicht over de 
voornemens van GS om zo’n brief te 
sturen en wanneer zijn we om input 
gevraagd?  

PS zijn niet ingelicht over het voornemen en ook 
niet om input gevraagd.
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